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Îşi propusese teatrul din Bârlad să reia seria "colocvii lor de regie" întreruptă 
înainte de '90, dar mai iute a fost teatrul d in Reşiţa, care, prin in iţiativa lu i  Zeno 
Fodor, ca director artistic şi a insistenţelor Măl inei Petre, d irectoru l teatru lu i ,  a 
organizat în acest miez de toamnă "Colocviu l  naţional de regie". Dacă ar fi fost să 
se ambiţioneze şi bârlădeni i ,  ce rău ar fi să avem două manifestări în temă, câtă 
vreme există, de pildă, două festivaluri de comedie ( la Galaţi , toamna; la Bucureşti , 
primăvara)? Regia e, poate, cea mai importantă temă de reflecţie şi discuţie din 
u lt imi i  1 5  ani, de când, ca să zic aşa, şi-a câştigat autonomia de exercitare, 
nemaifi ind supusă unor criteri i  ideologice restrictive şi unor sarcini repertoriale. 
Cei ce o practică depind doar de etalonul estetic, dacă ţin să facă artă, ş i  în funcţie 
de el s-au obţinut şi se obţin rezultate defin itorii pentru un creator de spectacole. 
E supremaţia regiei un exces dictatorial? Da, când se exercită fără chemare, cu 
aroganţă; nu, când e expresia unui gând însufleţit de emoţia misterulu i  omenesc. 

De bun augur, această primă ediţie a Colocviului naţional de regie de la Reşiţa 
(unde iniţial ar fi trebuit să se desfăşoare din anii '70, după cum am aflat). Cu programul 
ei succint de spectacole (cinci) şi discuţii zilnice asupra lor. Nu cred că trebuiau mai 
multe spectacole în program, dar mai multe teatre, da. Cu câte două de la Arad şi de 
la teatrul-gazdă, paleta de referinţă se l imitează, oricum. Regizoral, s-au impus două 
nume, şi e interesant că ele sunt din generaţii diferite, Mihai Măniuţiu (Bacantele de 
Euripide, la Târgovişte), laborios şi surprinzător în ultimul timp (al cărui spectacol, din 
păcate, nu l-am văzut) şi Ana Mărgineanu (Cheek to cheek de Jonas Gardell, la Arad), 
cu o montare ce aş numi-o, fără rezerve, excepţională, prin original itate şi articulaţia 
riguroasă a expresiei. Ce incitant prilej de analiză ar fi iscat alăturarea acestui 
spectacol de cel al lu i  Radu Afrim de la "Nottara", nu pentru a determina care e mai 
bun, cum s-a insinuat, ci pentru evaluarea faţetelor regizorale multiple prin chiar noii lor 
practicieni. Care ştiu stimula şi performanţe actoriceşti (Emil ia Qobrin la Bucureşti, 
Adriana şi Ovidiu Ghiniţă, Liliana Balica şi Oltea Blaga la Arad). In aceeaşi serie de 
analiză s-ar fi înscris şi spectacolul lui Claudiu Goga de la Arad cu Fernando Krapp 
mi-a scris această scrisoare de Tankred Dorst, din ultima seară, dacă textul i-ar fi servit 
o neîndoioasă logică dramatică şi doi actori fi rească nuanţare în joc (Zoltan Lovas şi 
Costin Gavază), cu evoluţia foarte bună a Claudiei Ieremia. Nu ştiu de ce a fost înscris 
în program monologul scriitoarei Nava Semei, care într-o reprezentaţie de orice fel 
rămâne un recital ,  dar nu un spectacol cu posibil ităţi regizorale. Cum s-a şi întâmplat 
cu montarea lui Kemal Başar, un foarte bun recital actoricesc al Mălinei Petre în rolul 
unei mame îndurerate de existenţa fiului handicapat. 

Sigur, ar fi fost instructivă prezenţa regizori lor Mihai Măniuţiu ,  Ana Mărgineanu, 
Claudiu Goga la acest colocviu, care ar fi d iversificat şi îmbogăţit temele cu 
proprii le lor concepte şi experienţe; pr imi i  doi  erau , însă, în străinătate. Sigur, ar f i  
fost recomandabilă şi concentrarea pe un aspect al temei ,  cum a fost cea privind 
raportu rile regiei cu textul dramatic, redusă acum la enunţuri şi nu sondată în 
diversitate. Sigur, merită comentată şi atitudinea unor realizatori care declară că 
nu-i interesează publicul , ca şi afi rmaţia că teatru l trebuie (mai trebuie?) să emo
tioneze. După cum recomandarea unei arhitecte de a da publ icului prin spectacole 
speranţă, Încredere şi forţă, în contextul actualei degradări a relaţi i lor umane în 
societate, e un motiv serios de reflecţie. 


